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Misli o Knaffelnovih šolskih zavo-
dih za Krajnce. 

Znano je , da je naš blagi rojak slavniga spomina, 
g. Knaf fe i , po svoji smerti veliko šolskih zavodov 
(štifting) vstanovil z namenam, da naj jih vživajo iz-
verstni učenci iz Krajnskiga o višjih šolah. In zares! 
veliko Krajncam na Dunaj i so bili in so še ti zavodi 
nar veči podpora o njih učbenih letih. 

Nas pa je že večkrat misel obhajala, poprašati: ali 
je rajnki g, Knaffei v svojim zavodnim pismu te za
vode r a z l o č n o le D u n a j s k i m učencam Krajnskiga 
naroda namenil, ali morebiti o tem ni nič gotoviga vsta
novil? Verjetno smo scer zvedili, da v vstanovitnim 
pismu ne stoji določno, da le Krajnci, ki so na Du
naj i v višjih šolah, zamorejo teh zavodov deležni biti. 
Vunder, dokler tega popolnama gotovo ne vemo, se 
ne prederznemo terditi, da je brez dvombe tako. 

Ako je pa temu tako, da rajnki g. vstanovnik ni 
teh zasodov do ločno za Dunaj vstanovil, bi prosili, 
da bi tisti gospodje, kterim je delitev imenovanih zavo
dov izročena, slavnimu ministerstvu uka to važno za
devo v presojo predložili: ali bi se ne dalo primerno 
število Knaffelnovih zavodov Krajncam na G r a š k i m 
vseučelisu nakloniti? 

Zakaj pa Krajncam ravno na Graškim vseučelisu, 
zakaj ne tudi drugod? bo marsikdo morebiti vprašal. 

Zato — po naših mislih — ker se ne smemo opo
roki blaziga g. Knaffei jna odtegniti, ampak daritelja 
voljo spoštovati. Rajnki Knaffe i je vstanovil svoje 
zavode izverstnim Krajnskim očencam na v i š j ih š o 
lah (učencam p r a v o s l o v j a in z d r a v n i š t v a , ako 
se ne motimo), tedaj se ne morejo n iž j im šolam na
kloniti. Ali tudi še v druzih mestih so višji šole, za
kaj naj se tedaj ravno Graškim učencam naklonjo? 
Zato , ker je volja rajnciga g. KnafFeljna gotovo ta bila, 
t i s t im Krajncam te zavode podariti, ki svoj učbeni po
klic nar bolj popolnama spolnejo. To pa mi, in z 
nami več druzih mož, takole mislimo. 

Potem, ko je up vseučeliša za s l o v e n s k e krono-
vine v Ljubl jani žalibog! po vodi splaval, je mini-
sterstvo vstanovilo za nektere p r a v o s l o v s k e uke 
s l o v e n s k e stolice v Gradcu, in trije rodoljubni g. 
učeniki so prevzeli to nalogo! Pravoslovcam , ki mislijo 
po dokončanih šolah kadaj na Krajnsk im vradniki 
biti, je že š o l s k i g a poduka v mnogih p r a v o s l o v -
skih rečeh v s l o v e n s k i m jeziku neobhodno potreba, 
da, vajeni obeh jezikov, bojo zamogli vradne opravila 
tudi v slovenskim jeziku rečno opravljati. Ce je kaj 
oč i tno dokazalo potrebo znanosti slovenskiga vradniga 
jezika, so pokazale to javne obravnave pervih porot 
nih sodb na Krajnskim. O tem ni zdaj clo nobene 
dvombe več. 

Ker pa se na nobenim drugim vseučelisu v s l o 
vensk im jeziku pravoslovni uki ne razkladajo, je 
jaeno, da na Graškim vseučelisu dandanašnji učenec 
pravoslovja svoj poklic nar popolniši izpolne, da bo za-
mogel, dokončavši šolsko učbo, tak vradnik biti, ka-
koršniga deržava in d e ž e l a sedanji čas terja. In 
to je bil gotov namen našiga blaziga rojaka pri vstanovitvi 
imenovanih zavodov. 

Naj se spolne! Radi bojo potem naši rojaki v Gra
dec šli, ker jim bo upanje, zavodov deležnim biti, ka
kor jih zdaj veliko — v prevelikim upu do te podpore 
— na D unaj gre. 

Ker pa mende volja g. Knaf fe l jna ni bila, le 
pridne učence p r a v o s l o v j a obdarovati, temuč tudi 
učence z d r a v n i š t v a , bi se primerno število zavodov 
za te odločiti moglo, brez ozira ali so na D u n a j 
skim ali Pražk im vseučelisu, ako so le v učbi iz-
verstni. 

Le tako mislimo, se bo volja našiga rajnciga do
morodca spolnila, če — kar še enkrat ponovimo — v 
zavodnim pismu niso zavodi določno Dunaju na
menjeni. 

Naj gospodje, ki imajo o ti važni zadevi veljavno 
besedo, blagovoljno te misli v pretres vzamejo in po 
r a v n o p r a v n o s t i sklenejo. 


